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Van ahol biciklivel járni munkába természetes, és nem azért mert nincs autó, vagy nem jár arra
a busz, hanem mert felismerték előnyeit. Mégis azt kell tapasztalnunk, hogy ha valaki nálunk
kerékpárra vált, az nem példaértékű cselekedet, hanem mintha egy láthatatlanná tévő
köpönyeget venne fel az illető. Drámaian szólva: le se szarják a bringást.

  

  

Hogy némileg könnyebb és természetesen biztonságosabb legyen a biciklis közlekedés (mert
van igény ilyesmire) három éve megszületett a biciklis út gondolata. Létrejött egy bizottság,
amelynek tagjai felmérték a terepet és megalkották a jelenlegi biciklis utat. Mondom biciklis utat
és mondom a biciklis biztonságosabb közlekedése érdekében. Aki biciklivel jár-kel
kisvárosunkban az tudja miről apropózok, aki nem az csak figyeljen.
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Amikor először karikáztam körbe az addig felénk ismeretlen utat, hamar észre kellett vennem,
hogy ez csatornafedőkön és vízelnyelőkön vezet keresztül, amik olyan mélységekben
fekszenek, hogy nemhogy a bicikli, de még az autó is megérezné. Ahol nem volt gond az út
minőségével, mint például a Kossuth utcai járdákon, ott egyéb problémákba szaladtam. Sőt a
gyalogosok is ferde szemekkel néztek rám és volt, amikor rám förmedtek, hogy nem a járdán
kell biciklizni. Hiába na, az egyik napról a másikra megjelent sárga csíkok nem mindenkinek
ugyanazt jelentették.

  

  

Amikor szabad az út

  

Akkor arra gondoltam nem kell a kákán a csomót keresni, nem vagyunk egy biciklis nemzedék
így kevés az ilyen jellegű tapasztalatunk. Kezdeményezésnek kitűnő, és lesz ez még jobb is.
Három év után most ismét teljes terepszemlét tartottam.

  

Lássuk szép sorban. Kerekeztem a Kossuthban és a Rákóczin: a biciklis út néhány trükkös
helyzetet leszámítva jól használható és jelenleg a festés is jól látható. Technikailag azt
mondanám, ez a rész van a legjobb állapotban, viszont a köztudatba még mai a napig nem
sikerült beépülnie teljesen a biciklis út fogalmának. Amíg végighaladtam többször sétáltak rajta,
csak külön jelzésre eszméltek fel és engedtek szabadon. De a gyalogosok úgy vágnak
keresztül rajta vagy sétálnak rá, hogy szét sem néznek. Ha miattuk be kellett fékeznem, akkor
megijedtek és szúrós tekintettel néztek.
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  A szombatfalvi rész  Na itt már nem úsztam meg szúrós tekintetekkel. Vannak szakaszok ahol alig vagy egyáltalánnem látszik a festés, aztán jöttek az életveszélyes kanális- és lefolyó fedők. Ahol lett volna egykis jó szakasz, ott valamiért az autósok láttak jó parkolási lehetőséget.  

  A forgalomban, jogtalanul ugyan, de valamiért az autósok többsége előbbre valónak tartjamagát a bicikliseknél. Sőt, még ezt az egy méter széles szerencsétlen sávot is legtöbbszörelfoglalják.  

  Ha nem kocsi vagy gödör, akkor könnyen csirke is állhatja utunk  Az az érzésem, az autósok egy része is érzi, hogy ez nem a legkorrektebb dolog. Körutamrólalig értem haza, máris megszólalt a telefonom. Egyik ismerősöm hív, hogy látott ma fotózni ésmiről van szó. Ugye nem a biciklis útról? Mondom, de igen. Hát az a helyzet hogy ő pont akkorés hét nemzedékre visszamenőleg most az egyszer kényszermegoldásból, szinte figyelmenkívül hagyható időre parkolt ott, amikor a fényképezőm éppen elsült.Szóval ment a szabadkozás, de mindketten éreztük, hogy ez most nagyon felesleges. Nem azokok vagy „csak épp beléptem a..." magyarázkodásokról szól ez. És részemről semszemély(ek) ellen irányul ez a kis akció. Itt egyszerűen a kialakult helyzetet kellene tudomásulvenni, hogy nem csak „én" vagyok és másnak is pont olyan sürgős dolga van, mint nekem.  
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  De nem mindenki gondolja ezt ennyire át, volt aki akkor parkolt rá a sávra, amikor épp fotóztam.  

  Megvolt a terepszemle, így az illetékesekhez fordultam. A témában Ülkei Zoltánhozirányítottak kérdéseimmel, akivel először letisztáztuk, hogy merre is található biciklis út.Jelenleg az Orbán Balázs utcából kezdődik, ami tart a Tamási Áron kereszteződésig, onnan aKossuth sarkáig, majd le a Rákóczi végéig, a másik oldalon vissza, majd fel a Patkóig. {googlemap}http://maps.google.com/maps/ms?ie=UTF8&hl=en&msa=0&msid=109797881964236737201.00048c7093890cee42820&ll=46.30781,25.29233&spn=0.020752,0.036478{/googlemap}  Az udvarhelyi biciklisút térképe  Időközben változások történtek a taximegállónál és a Lejtő utcánál. Az első változtatás egykompromisszumos megoldás volt, a taxisokkal, hogy ők is elférjenek, míg a Lejtő utcán eddigazért vitték ki a sávot a Nyírő József fele, hogy kikerüljék a lámpát, de ezt nem igényelték abiciklisek.  

  „Ha lesz egy gödör, azt betömjük, nem nézzük, hogy biciklis úton van-e, vagy az autósúton"  Azt is megtudtam, hogy a biciklis út karbantartását nem választják külön a város egyébúthálózatától, így azon is akkor végeznek munkálatokat, amikor az út többi részén. Legyünkőszinték, ez azért nem nyugtatott meg. A város zónákra van osztva, ahol a városrendezésmunkatársai rendszeresen (havonta egyszer) jelentést adnak az állapotokról, de úgy érzem abiciklis út kimaradt a jelentésből.  A kerékpáros útvonalak kialakításánál nagy figyelem lett fordítva a biztonságra. A bizottságkörbejárta és felmérte a terepet, hogy hol is legyen mindez. Ki is volt a bizottság? A helyi biciklisegyesület, a közlekedés-rendészet, egy sofőriskola és a városháza képviselői alkották – meséliÜlkei.  „Nem tudtuk hova vinni"  Érdekelt, hogy miért csak a központ és Szombatfalva egy része kapott biciklis utat. A negyedek,ahol a város lakósságának nagy része megoszlik nem érdemelné meg? Igény lenne, csakannyira szűkek az utak és annyi a parkoló autó hogy nem tudtuk hova vinni – szabadkozottvárosgazdálkodási osztály vezetője.{youtube}cCfJ9HUYT5Q{/youtube}  Gödörnézőben a biciklis úton   A bizottság megállapítása szerint az egyik ilyen problémás szakasz a Bethlen utca. Ülkei szerintitt mindenki úgy boldogul ahogy tud. A biciklis úgy megy, hogy ne üssék el. Kíváncsi lennék kiaz, aki olyan szándékkal megy, hogy elüssék. Most készül az általános rendezési terv, aminekkeretében van egy forgalmi tanulmány a város teljes területére. Ettől a tervtől várunk egymegoldást.  „Akkor azt is kifestjük"  A borvíz útja projekt a szejkei kút és környéke felújítása mellett egy, a gyümölcsös és az útközötti részen kiépített biciklis utat is tartalmaz. Ez várhatóan az év végéig készül el, akkor majdaz összekötő útrészt is kifestjük és a meglévő biciklis úthoz csatoljuk, mert így logikus –hangsúlyozta Ülkei. Érdeklődésemre, hogy ki fogja használhatóvá tenni a jelenlegi biciklissávokat, arra jutottunk, hogy az aszfaltozást kivitelező cég folyamatosan emeli meg ezeket akanális fedőket és vízelnyelőket, hisz ez még beletartozik az elvállat munkába.  Erről csak annyit, hogy ezeken a szakaszokon az utóbbi három évben nem volt aszfaltozás, ígylett volna idő megemelgetni az életveszélyes fedeleket. Végül békésen kiegyeztünk, hogykörülbelül 15-ből három emelődhetett meg az elmúlt években. Ezt is nevezhetjükfolyamatosságnak.  
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  Az is érdekelt volna, hogy mikorra számíthatunk a jelenlegi út felhasználóbarát állapotánakelérésére. „Ezen munkálkodunk... Felelőtlenség volna azt mondjam, hogy jövőre vagy két évmúlva akadálymentes lesz. Nem tudom." Akkor nézzük még egyszer a számokat: körülbelül 2kilométer bicikliút, ami 3 éve készült, de nem biztonságos és még két év múlva sem biztos,hogy az lesz. Nem a rosszmájúság szól belőlem, de ez az egész biciklis út dolog olyan azudvarhelyi bicikliseknek, mint a kutyának odavetett száraz csont.  

    Mit gondol erről az átlag kerékpáros?  Hajdú Zoltán elmondása szerint az egész eszetlenül van megcsinálva, tipikus példája a csakcsinálták, hogy legyen történetnek. Több szót nem is érdemel az egész.Bereci Jenő, aki szabadidejében bicikliversenyző, munkaidejében pedig kerékpárjavítóműhelyt vezet, már a kezdetektől támogatta a biciklis út létrehozását. Saját bevallása szerinthasznosnak és mindenképp előnynek tartja a biciklis sávot, de ő maga is legtöbbször az autósutat használja. „Nincs türelmem az embereket vagy a parkoló autókat kerülgetni. Az emberekmentalitása még nincs ott, hogy igazán értékeljék a biciklis utat." – mondta Bereci.    

  Egy kis telefonálgatás után sikerült kiderítenem kinek volt az ötlete ez az egész. Ahogyhívogattam az embereket mindenki irányított máshoz vagy másik szervezethez, azzal hogy őkcsak támogatták az ötlet másé volt.  Igaz csak részeredményt értem el, mert Csíki Attilaelmondása szerint ő már az Orbán Balázs és Tamási Áron utcai biciklis út mellé tervezett egyösszetettebb kiegészítőt, ami a forgalom tehermentesítését szorgalmazta.Az ötletet több egyesület is felkarolta és támogatta, az akkori városvezetés egy részét elfogadtaés az éppen zajló útfestések mellé ezt is beiktatta. Attila szerint talán ezzel volt szerencséje,hogy jókor hozakodott elő az ötlettel. Igaz azóta történtek apróbb változtatások, abban rövidkeszakaszban is, ami megszakította folytonosságot.  
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  Itt például egy parkolóhelyért szakadt meg az út  Attila, aki most is napi rendszerességgel használja a biciklis sávot, kellemetlen tapasztalatokatis szerzett. „Volt rendőrségi feljelentésem is a dologból, mert egyszer szóltam egy bicikliútonparkoló autósnak, amire az pofozkodni kezdett."  Az engem ért tapasztalatok és az emberekkel való beszélgetéseim után úgy éreztem, ez abiciklis út olyan ebben a városban, mint a pap beszéde a templomban. Szépen beszél atiszteletes úr, csak éppen miről is?
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